
Sant Feliu de Gu�xols: un volt de dalt a baix

ÒFarem la inversi� m�s impor tant en d�cadesÓ, promet, a banda de grans

projectes, en obres i equipaments als barris

El projecte es redef inir� arran de la Covid-19

La passejada de lÕalcalde de Sant Feliu, Carles Motas, amb el periodista Ðque en aquest cas tamb� �s ve�Ð havia

dÕarrencar del passeig del Mar i acabar al nord del nucli urb�, per� per q�estions log�stiques Ðal Gu�xols Arena

sÕhi aparca b�, com a lloc de trobadaÐ i pr�ctiques Ðla costeruda orograf ia del municipi no la va planejar cap

govern municipalÐ �s millor fer-la de baixada. Comencem, doncs, per Vilar tagues, el barri de dalt bastit pels nous

guixolencs i que cada cop concentra m�s pes demogr�f ic respecte a un nucli antic on la in�rcia de mercat de

lÕhabitatge ha afavorit els segons residents. Vilar tagues es va crear en el caos de f inals del franquisme, amb

carrers sense asfaltar, rieres a cel ober t i def ici�ncies en el clavegueram i serveis. Els primers governs

democr�tics van tenir feina a endre�ar-lo. I ara, d�cades despr�s, Motas aposta per fer-hi diverses millores.

LÕalcalde, al Gu�xols Arena, defensa la nova centralitat del barri, com a por ta dÕentrada a la poblaci�. Els darrers

anys, lÕamf iteatre polivalent ha estat escenari de molts actes l�dics, com ara els sopars i balls de les colles del

carnaval, o alguns concer ts massius del Festival de la Por ta Ferrada. I, de fet, tots els de les darreres dues

edicions, ja marcades per les dist�ncies necess�ries i els aforaments limitats de la Covid-19. ÒAra que sembla

que podrem recuperar la normalitat, mirarem de tornar a muntar lÕenvelat del carnaval, al febrer, i amb tota la

prud�ncia que calguiÓ, avan�a Motas. I en un horitz� m�s lluny� ja situa el 60� aniversari del festival musical, el

juliol i lÕagost del 2022.

Hi ha ganes de superar la pand�mia. Passem la prefectura dels Mossos i arribem a la pla�a de Salvador Espriu,

el rovell del barri, amb el centre c�vic i els futurs locals dels serveis socials. LÕalcalde no defuig la darrera

pol�mica local, dÕhaver llogat els espais, ara desocupats, que al seu dia havien ocupat com a par tit

temporalment. Els destinaran a esponjar els serveis socials, que ara van desbordats i sÕhan menjat super f�cie del

casal de gent gran de Tueda, defensa, i diu que encara necessitarien tancar algun acord m�s amb els

propietaris dels locals contigus per consolidar el nou punt dÕatenci�. Mentrestant, unes quantes ve�nes

assegudes a la terrassa dÕuna cafeteria lÕaturen i lÕinquireixen sobre quan podran recuperar activitats l�diques o

la festa anual de la gent gran. ÒEls avis estan tips dÕestar tancats a casa, i les discoteques ja han ober tÓ,

bromegen seriosament. LÕalcalde els demana paci�ncia i insisteix que passat Nadal, si la situaci� ho permet,

estudiaran qu� es pot fer si la pand�mia dona senyals positius de treva consolidada.

Continuem el recorregut i Motas veu oblidades les rivalitats entre dalt i baix, quan la gent de Vilar tagues Òanaven

a Sant FeliuÓ. �s cer t que estan for�a superades, per� tamb� que persisteixen queixes a Vilar tagues quan es

parla dÕinver tir al Museu Thyssen o el passeig, i per aix�, de baixada, enf ilem cap a lÕeix de les avingudes de

Saragossa, Balears i Can�ries, on lÕalcalde ens mostra les voreres rebentades per les arrels dels arbres. ÒAix�

no sÕha arreglat en anys per por de tocar els arbres, i hi inver tirem 1 mili� en els pr�xims mesosÓ, anuncia.

Caldr� talar arbres, com ja va passar a Rius i Calvet. No li agrada, per� Òno t� altra soluci�Ó, argumenta, perqu�

les arrels sÕhan est�s pel subsol de manera incontrolada. Diu que els arbres urbans, de vegades, arriben a un

l�mit on a m�s de mol�sties suposen riscos. I m�s endavant ens mostrar� el lloc on un altre exemplar adult de

grans dimensions va aixafar un cotxe aparcat setmanes enrere. ÒEn plantarem de nousÓ, garanteix, amb uns

escocells refor�ats de formig� al subsol que adrecen les arrels en ver tical terra endins. I anuncia que lÕobra es



repar tir� en tres lots per repar tir feina i inversi� entre diverses empreses.

Un barri que millorenLa caminada mena cap al Sot dels Canyers, un pol�gon t�pic dÕhabitatge protegit del

Desarrollismo franquista. Els primers ajuntaments democr�tics tamb� el van posar al dia, fa tres d�cades, per�

Motas creu que �s hora dÕuna actualitzaci�. Fa pocs dies van visitar la zona amb diversos ve�ns, als quals han

proposat que constitueixin una associaci� per canalitzar el di�leg amb el consistori. Entre els primers fruits, la

millora de la pista espor tiva de futbol, on dos operaris acabaven de muntar el tancament de seguretat per evitar

que pilotades perdudes rebotin en cotxes o vianants. LÕalcalde hi afegeix que, entre altres accions, instalálaran

jocs infantils, enderrocaran les cases dels mestres de lÕescola Baldiri Reixach Ðper deixar espai a una nova

placeta i locals per al punt jove i els ve�nsÐ i suprimiran barreres arquitect�niques. Tamb� una porxada de

formig� que comen�a a mostrar signes de desgast estructural.

Mentrestant, la grua municipal gira per una cantonada i lÕalcalde li encarrega que retiri un vehicle abandonat fa

mesos, amb un vidre trencat, que suposa un risc de vandalisme. I enf ilem cap a les naus de lÕAgglotap, punt de

vacunaci� contra la Covid per al municipi i la Vall dÕAro. A par tir dÕavui, dilluns, avan�ava, sÕhi administraran

terceres dosis a la gent gran paralálelament a la vacuna de la grip convencional. La nau de lÕantiga empresa

podria haver estat la nova seu de serveis socials: ÒEra la primera opci�Ó, admet lÕalcalde, per� per previsi� que la

necessitat de vacunar sÕallargui opten per blindar un empla�ament c�ntric que, a m�s, facilita aparcar-hi als que

sÕhi desplacen en cotxe. A tocar, el parc Central inaugurat el 2019, que relliga par t alta i baixa, i lÕAsil Sur�s, una

de les dues resid�ncies p�bliques entre els projectes pendents dÕampliar. LÕalcalde defensa que �s un projecte

present per� que ha quedat aturat per redef inir-lo arran dels estralls que la pand�mia ha provocat en molts

geri�trics: ÒCal replantejar el model, i el macrocentre amb 120 places que prev�iem, ara esperem que Afers

Socials digui si sÕha de ferÓ, explica. Tampoc no exclou lÕopci� de reenfocar-lo cap a lÕesquema de pisos tutelats

per a gent gran.

Ja ens apropem al nucli antic, per� el batlle encara ens mostra les instalálacions de serveis socials, que

dif iculten la intimitat dels usuaris i, a m�s, sÕhan hagut dÕampliar provisionalment cap al gimn�s i altres

instalálacions del Centre C�vic de Tueda, que han restat espais a la gent gran. Saluda, mentrestant, treballadors

de la companyia dÕaig�es, que acaben de reparar una fuita en una canonada a tocar del CAP.

Culminem la passejada al passeig mar�tim, dividit entre el sector dels Gu�xols i el del Mar. A la conf lu�ncia amb la

Rambla, se saluden lÕalcalde i diversos ve�ns assidus als bancs de la barana del mar, un lloc envejable per mirar

dÕarreglar el m�n i el municipi amb la ter t�lia. El senat ganx�, que de tant en tant visita i escolta, li serveix per

recollir precs i queixes. El passeig de moment no es toca, comentem, amb la par t reformada de Rius i Calvet de

fons i lÕespig� del moll de pedra, que va trencar el temporal Gl�ria mesos despr�s de lÕestrena. S� que preveuen

actuar altre cop en aquest �mbit, quan Costes doni llum verd a f inal dÕany, per refor�ar lÕestructura. I ens

encamina cap al nou passeig que volen incorporar a lÕeix de Juli Garreta, de cam� al monestir, on el futur Museu

Carmen Thyssen i lÕaparcament a la Corxera s�n dos projectes a bastament explicats. M�s espai per a vianants,

com amb les rieres que volen cobrir, i 10 milions dÕeuros, dÕentrada, que cobriran amb inversi�, romanents i

subvencions. Vol donar al nucli un tomb de dalt a baix, com la passejada.
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